
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. december 4. 

 

 

Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Szijjártó Péter: újabb Ipoly-híd került átadásra Magyarország és Szlovákia között 
2023. december 1. – MTI, Hirado.hu, ORIGO, Demokrata, Mandiner, HírTV, felvidek.ma, 

Ma7.sk 

Új Ipoly-hidat adtak át Magyarország és Szlovákia között, az egyik oldalon Őrhalomnál, a 

másikon pedig Ipolyvarbónál, ami megkönnyíti a határ menti közösségek életét, s a 

gazdaságfejlesztés szempontjából is fontos - jelentette be Szijjártó Péter külgazdasági és 

külügyminiszter pénteken a helyszínen. A minisztérium közlése szerint a tárcavezető az 

avatóünnepségen emlékeztetett rá, hogy 2010-ben még csak huszonkét határátkelési pont volt 

a két ország között, míg most a harminckilencediket adták át. Beszédében hangsúlyozta, hogy 

Magyarország és Szlovákia is stratégiai fontosságot tulajdonít határai törvényes 

átjárhatóságának. Szavai szerint különösen igaz ez annak tükrében, hogy hazánk leghosszabb 

határa épp a szlovák, eközben a szomszéd ország ráadásul a harmadik legfőbb kereskedelmi 

partnernek számít. "Tehát nekünk az a stratégiai feladatunk, hogy minél több átkelési 

lehetőség legyen Magyarország és Szlovákia között. Ez jó Szlovákiának, jó Magyarországnak, 

jó a szlovákoknak és jó a magyaroknak a határ mindkét oldalán" - szögezte le beszédében. 

 

Kovács Zoltán: Magyarország nem kíván asszisztálni Zelenszkij elnök belső 

politikai leszámolásaihoz 
2023. december 2. – MTI, Magyar Hírlap, ORIGO, Hirado.hu, Ma.hu 

Magyarország nem kíván asszisztálni Zelenszkij elnök belső politikai leszámolásaihoz! - írta 

hivatalos Facebook-oldalán Kovács Zoltán nemzetközi kommunikációért és kapcsolatokért 

felelős államtitkár szombaton. Mindezt az Ukrán Biztonsági Szolgálat, az SZBU oldalán 

megjelentekre reagálva közölte. Az ott olvasható tájékoztatás szerint nem engedték külföldre 

utazni Petro Porosenko volt ukrán elnököt, mert Orbán Viktor miniszterelnökkel találkozott 

volna, és emiatt fennállt a veszélye annak, hogy Oroszország eszközként használja fel. Kovács 

Zoltán bejegyzésében leszögezte: ezek a politikai leszámolások is mutatják, hogy Ukrajna ma 

még nem áll készen az európai uniós tagságra! 

 

Potápi Árpád János: a horvátországi magyarság a legnehezebb helyzetből 

emelkedett fel 
2023. december 2. – MTI, Vasarnap.hu, Demokrata, Vajma.info 

Harminc évvel ezelőtt a legnehezebb helyzetből emelkedett fel a horvátországi magyarság, 

megmutatva, hogy mindig mindent újra lehet kezdeni, és ha van összefogás, akkor minden 

szinten sikereket lehet elérni - hangsúlyozta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős 

államtitkára szombaton a drávaszögi Pélmonostoron, a Horvátországi Magyarok 

Demokratikus Közösségének (HMDK) éves közgyűlésén. Potápi Árpád János az MTI-nek 
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telefonon nyilatkozva elmondta: a kilencvenes évek délszláv háborúja után gazdasági és 

politikai összeomlás jellemezte a térséget. A magyarság nagy része Magyarországra menekült, 

vagy szerte a világba. Így kellett újrakezdeni az életet, és visszaköltözni a drávaszögi és 

szlavóniai falvakba - fogalmazott. Kiemelte: sem Horvátországban, sem más Kárpát-medencei 

régióban egyetlen nemzeti közösség sem bír el több etnikai pártot vagy szervezetet, mert 

megosztja az erőit. 

 

Krisztus születésének misztériuma címmel nyílt kiállítás a Magyarság Háza 

Galériájában 
2023. december 1. – MTI, Vasarnap.hu, Demokrata, MagyarHírlap, MagyarNemzet, 

MagyarKurír, Vajma.info, Felvidek.ma 

Határon túli festőművészek műveiből nyílt tárlat Krisztus-kiállítás I. - Krisztus születésének 

misztériuma címmel pénteken Budapesten, a Magyarság Háza Galériájában. Potápi Árpád 

János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára a megnyitón Márton Áron 

erdélyi püspök gondolatait idézve hangsúlyozta: a karácsony nemcsak ünnep, hanem örök 

valóság, mert Isten nem az elérhetetlen messzeségben, hanem köztünk lakik. A karácsony 

legfőbb üzenete, hogy Isten közel van hozzánk - tette hozzá az államtitkár. Kiemelte: a 

nemzetpolitika feladata, hogy áthidalja a távolságokat, mert határai csak azoknak az 

országoknak vannak, amelyek ezeket figyelembe veszik. "A lelkünkben egy haza van" - mondta 

Potápi Árpád János. Magyarországon a hit és a nemzet egymástól elválaszthatatlan - szögezte 

le az államtitkár, emlékeztetve arra, hogy 1000. karácsonyán koronázták királlyá Szent Istvánt. 

               
Román revizionista szlogeneket skandáltak Simionék Gyulafehérváron az 

„egyesülés menetén” 
2023. december 1. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Több mint 2400 katona és belügyi alkalmazott vonul fel mintegy 150 katonai járművel a 

bukaresti Diadalív alatt a román nemzeti ünnep alkalmából pénteken. A Románok 

Egyesüléséért Szövetség (AUR) több mint hatezer tagja és szimpatizánsa vett részt péntek 

Gyulafehérváron az „egyesülés menetén”. A résztvevők közül sokan az Egyesülés vonatának 

elnevezett szerelvényen érkeztek Gyulafehérvárra. A szélsőségesen nacionalista AUR 

kezdeményezésére közlekedő különvonat csütörtök este indult Bukarestből. Mások buszokkal 

érkeztek az ország minden pontjáról Fehér megye székhelyére. A résztvevők az állomásról 

indultak a gyulafehérvári vár irányába, amely a román nemzeti ünnep alkalmából szervezett 

rendezvények helyszíne. A menetet George Simion, az ellenzéki párt elnöke vezette. A 

felvonulók egyesüléspárti rigmusokat skandáltak és hasonló üzeneteket tartalmazó feliratokat, 

valamint trikolór zászlókat tartottak a kezükben. A résztvevők között volt Ilan Laufer és 

Ramona Ioana Bruynseels is. „Nemzeti egységet!”, „Besszarábia Románia”, „Románia nem 

akart határt a Prutnál” – skandálták a felvonulók. 
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„Nincs szükségünk provokátorokra”. A Sepsiszentgyörgyön vonuló 

Tîrnoveanuéknak üzent Antal Árpád polgármester  
2023. december 1. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Sepsiszentgyörgyön nincs szükség provokátorokra, szélsőséges vonulókra, rendbontókra, 

akiknek nyilvánvaló céljuk a helyi közösség békéjének megzavarása – írta pénteken közösségi 

oldalán Antal Árpád polgármester a városban felvonuló román nacionalista szervezetekre 

utalva. Az RMDSZ politikusa arra reagált, hogy pénteken a román nemzeti ünnep alkalmából 

a háromszéki megyeszékhelyre hirdetett felvonulást és ünnepséget az úzvölgyi 

katonatemetőben törvénytelen kereszteket állító Nemzet Útja (Calea Neamului) és Ortodox 

Testvériség (Frăția Ortodoxă) román nacionalista szervezet, melyekhez az Új Jobboldal (Noua 

Dreaptă) is csatlakozott. „Sepsiszentgyörgyön békében élnek románok és magyarok, békében 

ünnepli a közösség március 15-ét és december elsejét” – írta Antal Árpád, a magyar és román 

nemzeti ünnepre utalva. Hozzátette, hogy a különböző nemzetiségű lakosok közösen állnak ki 

a közös ügyekért is, mint például a város betiltott zászlaja. 

 

December elsejére időzített felmérésen vallottak arról a románok, kit tartanak 

honfitársuknak  
2023. december 1. – MTI, Krónika 

Romániában egy friss felmérés szerint 12 százalékkal nőtt az elmúlt évtizedben azok aránya, 

akik büszkék románságukra. Egy friss felmérés szerint három százalékkal csökkent azoknak a 

száma, akik december elseje helyett egy másik jeles napot választanának nemzeti ünnepnek, 

olyan évszakban, amikor barátságosabb az időjárás. Ezt az Inscop közvélemény-kutató intézet 

friss, a román nemzeti ünnep alkalmából készült adatsora mutatta ki. A News.ro hírportál 

megrendelésére végzett felmérés válaszadóinak 95 százaléka vallotta azt, hogy büszke 

románságára, és 4,3 százalékuk állította ennek ellenkezőjét. Az összehasonlítási alapul idézett 

2013-as felmérés idején a nemzeti büszkeség a megkérdezettek 83 százalékát jellemezte, míg 

12,8 százalékuk szégyellte románságát – ismertette az MTI a közvélemény-kutatást. A felmérés 

résztvevőinek csaknem fele állította azt, hogy a nemzeti ünnepen ki szokta tűzni a román 

zászlót, tíz évvel ezelőtt azonban a megkérdezettek 26 százaléka mondta ezt. 

 

Csendes december elseje Kézdivásárhelyen 
2023. december 1. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Miután éveken át a Mihai Tîrnoveanu által vezetett Calea Neamului volt Kézdivásárhely 

„vendége” december elsején, idén csak a helyi románság ünnepelte Románia nemzeti ünnepét. 

A helyi Sürgősségi Felügyelőség alakulatai és az árkosi, illetve berecki alakulatok katonái vettek 

részt a kézdivásárhelyi december elsejei ünnepségen, amit szokás szerint a Molnár Józsiás 

utcában lévő ortodox templomnál tartottak. Becslésünk szerint mintegy 150-en lehettek, tavaly 

az „idegenlégiósoknak” betudhatóan kb. ötszázan voltak. Az ünnepség a környékbeli ortodox 

pópák által celebrált rövid szertartással kezdődött, majd Aczél Cecília, a prefektúra főtitkára 

tolmácsolta Marcel Ciolacu miniszterelnök, illetve Ráduly István prefektus ünnepi gondolatait. 
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A prefektus az együttélés, a tolerancia és a szabadság címszavak köré csoportosította 

gondolatait. 

 

Egy az egyben: egyórás ünnepség Csíkszeredában december elsején  
2023. december 1. – szekelyhon.ro 

Noha elsőre úgy tűnt, hogy szakadó esőben kell felvonulniuk a belügy- és védelmi minisztérium 

egységeinek, végül napsütésben zajlott a december elsejei csíkszeredai ünnepi megemlékezés 

és felvonulás, amit operatívan és rövid idő alatt levezényeltek. A Románia nemzeti ünnepe 

alkalmából tartott, alig egyórás ünnepség az ismeretlen román katona szobránál kezdődött, 

ahol a belügyminisztérium alakulatai mellett a Romániában állomásozó NATO-egységek is 

jelen voltak, emellett több száz, a városközpontba kilátogató érdeklődő is végigkövette az 

eseményeket. A katonai tiszteletadáson többek között beszédet mondott Petres Sándor, 

Hargita megye prefektusa, majd a hivatalosságok, illetve a közintézmények vezetői és 

képviselői megkoszorúzták az ismeretlen román katona szobrát.  

 

A marosvásárhelyi anyafarkas-szobor lábán levő sérülés miatt is Soós Zoltánt 

teszi felelőssé Ciprian Dobre  
2023. december 1. – szekelyhon.ro 

A Romulust és Remust szoptató nőstényfarkas szobor adott okot az újabb politikai csatározásra 

Marosvásárhely polgármestere és a megye prefektusa között. A nemzeti liberális párt városi 

szervezetét is vezető Ciprian Dobre azt állítja, hogy a restaurálás közben sérült meg az 

anyafarkas lába, Soós Zoltán pedig cáfolja ezt. A régi képek a városvezetőt igazolják, hiszen 

látható, hogy korábban is sérült volt a bronzfarkas lába. A Maros Megyei Múzeum munkatársai 

megerősítették, hogy a szobor lábán már korában is ott voltak a törések. „Ciprian Dobre sem a 

megyei tanácselnökként eltöltött négy év alatt, sem az elmúlt hónapokban – prefektusként – 

nem látta, hogy mi van az épülete előtt. Hamis vádakkal hergeli a város lakosságát Románia 

nemzeti ünnepén. Ezért felkérjük, hogy nyilvánosan is kérjen bocsánatot” – hangoztatta Soós 

Zoltán.  

 

Vérszegényre sikeredett a román nacionalisták december elsejei műsora 

Sepsiszentgyörgyön  
2023. december 1. – szekelyhon.ro 

Felejthetetlen ünnepséget ígért, mégis gyenge fellépést hozott össze a Nemzet Útja (Calea 

Neamului) szélsőséges nacionalista szervezet a sepsiszentgyörgyi román nemzeti ünnepen. 

Mihai Tîrnoveanu, az egyesület vezetője majdhogynem lekéste a ceremóniát, a végén azonban 

sikerült beiktatnia egy rövidebb népuszító beszédet, amelyben a város polgármesterét 

provokálta. Bár Tîrnoveanu felajzott tömeget ígért, a százfős csapatból csupán 4-5 személyt 

tudtak rávenni néhány magyargyűlölő mondat skandálására. Közülük többen látszólag ittas 

állapotban voltak, ez azonban senkit sem zavart. Büszkén meneteltek egészen a Mihai Viteazul 

térig, néha elejtve egyet-egyet a legnépszerűbb magyarellenes kiáltásokból: „Székelyföld nem 
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létezik”, „Erdély román föld”, „Kifele a magyarokkal”, stb. A katonai-vallási szertartás a 

megszokott körülmények között, de a tavalyinál több résztvevővel zajlott.  

 

Adventi ünnepségsorozatot indított a torockói Duna-Ház 
2023. december 2. – maszol.ro 

Fehér megye egyik legaktívabb magyar kulturális központja, a torockói Duna-Ház, immár tíz 

éve, tartalmas kikapcsolódást nyújt az év minden időszakában. Teszi ezt az idei adventben is, 

amikor ünnepi köntöst öltenek a személyes és online rendezvények. „Ebben a rengeteg 

teendővel teli időszakban elmélyült, szórakoztató programokkal járulunk hozzá, hogy egy kis 

időt tudjunk szánni az advent lényegére. Fontos, hogy tudatos szüneteket tartsunk az egyre 

gyorsabb ritmusban száguldó, szinte mindenkit magával ragadó ünnepi forgatagban, és 

ünneplőbe öltöztessük a lelkünket is! Mert évről évre egyre nagyobb kihívás, hogy valójában 

„megérkezzünk az ünnepbe”, és ne csak beessünk a fa alá. Az ünnepre hangolódásban, a lelki 

feltöltődésben igyekszünk hatékony segítséget és felemelő élményeket nyújtani adventi 

programjainkkal” – nyilatkozta Zudor Imola, a Duna-Ház programszervezője. 

 

Ügyészség: nem bizonyított, hogy Parászka Borókát bántalmazták a rádiónál, 

„támadója” bepereli  
2023. december 2. – Krónika, maszol.ro 

Nem találta bizonyítottnak az ügyészség Parászka Boróka újságíró vádját, miszerint kollégája, 

Kiss Dénes bántalmazta a Marosvásárhelyi Rádió stúdiójában. A nyomozó hatóság több mint 

három és fél éves nyomozást, valamint tanúk meghallgatását követően jutott arra a 

következtetésre, hogy nem bizonyítottak a „sértett fél” állításai, sőt egy tanúvallomás éppen 

Parászkát jellemezte agresszívnek. Kiss Dénes rágalmazási pert indít a meghurcoltatása miatt, 

Parászka Boróka elutasította, hogy nyilatkozzon a Krónikának.  

 

Magyar eredetű az egyik legtöbbet énekelt román hazafias dal az ismert 

népzenész szerint  
2023. december 2. – maszol.ro 

Meglepő megállapításokat tett egy tévéműsorban Grigore Leșe, az egyik legnevesebb román 

népzenész, folklorista, aki azt állítja, hogy az egyik legismertebb román hazafias népdal magyar 

eredetű. A 69 éves, a Máramaros megyei Sztojkafalván született művészt a Prima TV 

stúdiójában faggatták népzenéről, folklórról a december elsejei román nemzeti ünnep 

apropóján. Az Insider politic (Politikai bennfentes) című, szombaton sugárzott műsorban a 

műsorvezető kérdésére Grigore Leșe kijelentette, hogy a Noi suntem români (Mi románok 

vagyunk) című hazafias dal nem reprezentatív a román zene számára. „Ez egy induló. Olyan, 

mintha a bolgárok azt mondanák, »bolgárok vagyunk», a magyarok meg hogy »mi magyarok 

vagyunk»” – fejtette ki a népzenész a Prima TV-ben. Ennél is meglepőbb kijelentést tett egy 

másik román hazafias népdalról, amit a Mi románok vagyunk kezdetűhöz hasonlóan szintén 
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előszeretettel adnak elő, énekelnek december elsején, de más román ünnepeken, alkalmakkor 

is. 

 

Számos egyházi tulajdonban lévő ingatlan került közelebb az állami pénzekhez 

2023. december 3. – szekelyhon.ro 

November közepén fogadták el azt a törvénytervezetet, amely szerint az egyházi tulajdonban 

levő ingatlanok felújítását és karbantartását az önkormányzatok is végezhetik, illetve állami 

költségvetésből is finanszírozhatják. Az elfogadott törvénynek Székelyföld szerte több 

tanintézmény vezetősége örül, hiszen a módosítás értelmében most már az egyházi iskolák az 

állami tulajdonú iskolákkal egyforma eséllyel juthatnak felújítási forrásokhoz. Az eddigiekben 

a székelyföldi felekezeti iskolák legnagyobbrészt magyar állami támogatásból újulhattak meg. 

A törvénytervezet kidolgozását széles körű konzultáció előzte meg a kezdeményezők, a 

vallásügyi államtitkárság és az egyházi képviselők között – olvasható az RMDSZ erről szóló 

közleményében. A változtatásra nagy szükség volt, hiszen egyházi tulajdonú épületek nem 

kaphattak állami vagy önkormányzati finanszírozást nagyszabású felújításokra, az eddigiekben 

hatályos törvények ugyanis azt nem tették lehetővé.  

 
Jubilált a Szlovákiai Magyar Gimnáziumok Országos Bajnoksága 
2023. december 1. – felvidek.ma  

Idén is az ipolysági Szondy György Gimnázium volt a házigazdája a Szlovákiai Magyar 

Gimnáziumok Országos Bajnoksága röplabdatornájának. A 28. évfolyam tornájára négy 

szlovákiai magyar tannyelvű gimnázium jelentkezett be. A november 30-ai esemény 

nyitányaként felidézték: a Szlovákiai Magyar Gimnáziumok Országos Bajnoksága harmincéves 

múltra tekint vissza. Kiötlője a gimnázium legendás tornatanára, Révész Ferenc volt. 

Évtizedeken keresztül ő koordinálta az országos bajnokságot. Mint a megnyitón Zachar Pál, 

Ipolyság polgármestere kifejtette, az országos bajnokságnak már jelentős hagyománya van, 

melyre lehet építeni. Révész Ferenc nyugalmazott tanár külön megköszönte, hogy továbbviszik 

az általa harminc évvel ezelőtt életre hívott sporteseményt. „A Szlovákiai Magyar 

Gimnáziumok Országos Bajnoksága a felvidéki magyar fiatalság összetartozásának a jelképe 

is” – ezt már Gajdács Mónika, a Szondy György Gimnázium igazgatója szögezte le a megnyitón. 

A kezdeti időszakban öt sportágban versenyeztek a felvidéki magyar gimnazisták. 

 

Merre tovább, Kárpátalja…? – Komáromban debütált a Mathias Corvinus 

Collegium 
2023. december 1. – ma7.sk  

November 30-án a komáromi Zichy-pont Közösségi Központban indította az időszerű, fontos 

témákat boncolgató beszélgetőest-sorozatát a Felvidéken dunaszerdahelyi székhellyel működő 

Mathias Corvinus Collegium – MCC. Annak ellenére, hogy a városban ezzel egyidejűleg két 

könyvbemutatóra és más műsorokra is sor került, megtelt – javarészt ifjú érdeklődőkkel – a 
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belvárosi helyszín. Pomichal Krisztán, az MCC felvidéki ügyekért felelős igazgatója elöljáróban 

elmondta, hogy bár a Merre tovább, Kárpátalja? Magyarok a háború előtt, alatt és után címmel 

beharangozott téma kerül terítékre, azonban az ismert külpolitikai szakértő, az MCC 

Geopolitikai Műhelyének vezetője, Demkó Attila mellett mégsem az időközben megbetegedett 

Dobsa István, a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Ifjúsági Szervezetének elnöke foglal 

helyet, hanem Kozma Klementina, nemzetközi biztonság- és védelempolitikai elemző, 

közgazdász, e műhely kutatója. 

 

Szabó Ottó: Nem szabad elfeledkezni a kelet-szlovákiai magyarokról, mert ők is 

a közösséghez tartoznak 
2023. december 1. – ma7.sk  

Mint ismeretes, a 2023-as parlamenti választáson a Szövetség nem került be a törvényhozásba, 

így ismét intézményes képviselet nélkül maradt a felvidéki magyar közösség a szlovák 

parlamentben. Végleg fel kell adni az etnikai alapú politizálást, vagy van létjogosultsága a 

magyar pártnak? Hogyan lehet újra egységesíteni a felvidéki magyar közösséget? Képes lesz 

erre a Szövetség? Szabó Ottó festőművészt, a kassai Rovás polgári társulás elnökét kérdeztük. 

„Mindenképpen pozitívum volt az, hogy sokan szavaztak a Szövetségre, de ugyanakkor 

csalódás, hogy többen szlovák pártokra voksoltak. Szükség van magyar pártra. Az egyes 

régiókban erős embereket kell támogatni, mert ők tudják és ismerik leginkább az ott élő 

emberek problémáit, igényeit, szükségleteit. (...) Szerintem nagyrészt azért nem jutott be a 

Szövetség, mert sokkal több szlovák elment szavazni, mint korábban. 

 

Orosz Örsöt jelöli az Összefogás Platform a Szövetség alelnöki posztjára 
2023. december 2. – ma7.sk, felvidek.ma  

A Szövetség Összefogás Platformja december 1-2-án tartotta a parlamenti választást értékelő 

és tisztújító kongresszusát Rimaszombatban. A kongresszus kudarcként értékelte a választás 

eredményét, hiszen a kitűzött célt, amiért a Szövetség párt megalakult – a magyar közösség 

parlamenti képviseletét –, nem sikerült elérni. „Hiszünk abban, hogy megfelelő önkritika 

szükséges a továbblépéshez. A parlamenti választások óta eltelt idő is mutatja, képviselet híján 

közösségünk, régióink fejlődése háttérben marad” – olvasható az Összefogás Platform 

kongresszusának nyilatkozatában. Mint írták, csalódással vették tudomásul az új kormány 

programját, és aggodalommal figyelik a kabinet első lépéseit. „A magyar közösségnek 

jogbővítésre, Dél-Szlovákiának fejlesztésekre van szüksége, ezeket a kormány a következő négy 

évben sem fogja biztosítani. Emellett félő, hogy a korrupció visszaszorítása és a korábbi 

korrupciós ügyek feltárása terén az elmúlt években tett lépések is meghiúsulnak” – áll a 

nyilatkozatban. 

 

Hol tart a felvidéki magyar tudományosság? 
2023. december 2. – ma7.sk  

Vitathatatlan, hogy a tudománynak rengeteg mindent köszönhetünk az élet minden területén. 

Az, hogy manapság kényelmesebben élhetünk, nagyrészt a tudományos fejlődésnek 
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köszönhető, de a tudomány segítségével jobban megismertük a bennünket körülvevő világot 

is. A tudománynak nagy szerepe lehet abban is, hogy leküzdjük az előttünk álló globális 

kihívásokat, a különböző járványokat, a jövő élelmiszer-ellátásának bizonytalanságait vagy a 

biodiverzitás csökkenését.  A tudománynak tehát helye van mindennapjainkban, még ha 

gyakran nem is tudatosítjuk ezt. Az év egy hónapjában azonban az anyaországban és tájainkon 

is nagyobb figyelmet szentelünk neki. November ugyanis a tudomány hónapja, 2003 óta pedig 

– idén már huszadik alkalommal – november 3-án tartjuk a magyar tudomány ünnepét. Az 

évnek ebben a hónapjában a szokásosnál jobban odafigyelünk a tudományra, ilyenkor több 

helyen tudományos fórumok, előadások, bemutatók, filmvetítések zajlanak a magyar 

közösségekben. 

 

Lengyel emléknapok az Ipoly mentén 
2023. december 2. – ma7.sk  

2023 novemberében Nagycsalomján megemlékeztek a második világháború során az Ipoly 

mentére menekült lengyel katonákról. Az Ipoly mentén rendszeresen megemlékeznek azokról 

a lengyel katonákról, akiket – nem ritkán családjukkal együtt – a második világháború idején 

az Ipoly völgyében 21 laktanyában helyeztek el. Legutóbb, 2023 tavaszán az Ipoly Honismereti, 

Kulturális, Sport és Túra Egyesület szervezte meg a Menekültek útja nevű szolidaritási 

emlékakciót, amelynek keretében történelmi, kulturális, túra- és sporteseményeket szerveztek 

az Ipoly folyó mindkét oldalán, elsősorban az érintett településeken és a kapcsolódó 

helyszíneken (Balassagyarmat, Dejtár, Drégelypalánk, Ipolybalog, Ipolybél, Ipolyhídvég, 

Ipolypásztó, Ipolyság, Ipolyszalka, Ipolytarnóc, Kalonda, Kóvár, Letkés, Nagycsalomja, Szob, 

Tesmag, Vámosmikola). Nagycsalomja község jelentős számú lengyel menekültnek adott 

otthont. A falu temetőjében nyugszik Andrzej Paruch is, akinek sírját a helyiek a mai napig 

gondozzák. 

 

Salkaházi adventi családi nap 
2023. december 2. – ma7.sk  

Adventi koszorú, mézeskalács, fakorongok, toboz angyal, kolbásztöltés és süteményes asztal 

fogadta az érdeklődőket az adventi családi napon a szepsi Egyházi Iskolaközpont aulájában. A 

rendezvényre immár hetedszer került sor a Boldog Salkaházi Sára Egyházi Iskolaközpont 

mellett működő szülői szövetség szervezésében. A megnyitóban Viszlay Edit, a Szülői Tanács 

elnökségének tagja köszöntötte a résztvevőket. A négy gyertya történetével nyitotta meg a 

készülődés időszakát, a tárgyi készülődés mellett hangsúlyt fektetve a hitbeli készülődésre is. 

Hagyományosan közös nagy adventi koszorú készült a napközisek díszeivel, amelyen a fény az 

adventi hétfőkön gyullad meg az iskolaközpont diáksága körében. A cukormázas zacskók 

gyorsan találtak kisgazdára a mézeskalácsok között. Az adventi koszorúk, díszek sorjában 

készültek az aula másik oldalán. Tobozból, csipeszből a Mikulás segítői formálódtak. A 

kolbásztöltésre a merészebbek vállalkoztak, de az eredmény mindenki számára ízletes ebéd 

lett. A kézműves vásár kínálatából válogathattak az ajándékot vásárolni vágyók. A gazdag 

süteményes asztalt a résztvevő családok töltötték meg finomságokkal. 
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Tóth Tibor: Ha nincs magyar párt, senki nem foglalkozik a Beneš-dekrétumokkal 

vagy a kettős állampolgársággal 
2023. december 3. – ma7.sk  

A szeptemberi választások után maradt-e még tere az etnikai politizálásnak? Kiket kell 

megszólítania a magyar pártnak, hogy újra bejusson a parlamentbe? Mi a magyar közösség 

érdeke az államfőválasztáson? Tóth Tibor színművészt kérdeztük. „A választási eredmény 

miatt csalódott vagyok. Úgy gondolom, a mozgósítás megfelelő volt, ennek ellenére nem 

sikerült megugrani az öt százalékos határt. Bár azt is tudatosítanunk kell, hogy választásról 

választásra kisebb a felvidéki magyarok lélekszáma, vagyis egyre nehezebb a parlamentbe 

jutás. Ezért érezhetik sokan, hogy zsákutcába jutott a magyar politizálás, és nem látják a 

hogyan továbbot. Elszomorítónak tartom, ha megnézzük, hányan szavaztak a magyarok 

körében szlovák pártra, mert az illúzió, hogy a magyarokat ugyanúgy képviseli majd egy szlovák 

párt. (...) Természetesen tovább kell menni, az érdekképviseletet meg kell tartani, és amilyen 

fórumokon csak lehet, a felvidéki magyar politikusoknak meg kell szólalniuk. 

 

A Regnum Marianum Akadémia vendége volt Bokor Klára világutazó 
2023. december 3. – felvidek.ma  

A Felvidéken tizennyolc éve működő Regnum Marianum Akadémia decemberben megtartott 

előadásának vendége volt Bokor Klára, aki a világ legkülönbözőbb tájain tett utazásainak és úti 

beszámolóinak kapcsán nagy népszerűségnek örvend a Felvidék déli régióiban. Számos 

könyvtár és intézmény vendége volt az elmúlt évek folyamán, amikor telt ház előtt tartotta meg 

élménybeszámolóit. Különleges utazási élményeiről gyakorta olvashattunk a magyar 

folyóiratokban, hírportálokon is. A Pázmaneum Polgári Társulás által életre hívott Akadémia 

szervezője dr. Farkas Zsolt esperesplébános, a Felvidéken működő Jó Pásztor Alapítvány 

elnöke, a Pázmaneum Társulás elnökségi tagja nyitotta meg a találkozót december első 

hétvégéjén a szőgyéni kultúrház nagytermében, „A világ a szívemben” című könyv 

bemutatójával egybekötött előadáson. 

                       
Pásztor István emlékére adott koncertet Mága Zoltán Adán 
2023. december 4. – PannonRTV 

Adventi emlékkoncertet adott Mága Zoltán a Vajdasági Magyar Szövetség nemrég elhunyt 

elnöke, Pásztor István emlékére. A világhírű magyar hegedűművész és kísérő zenekara 

vasárnap Adán a Szentháromság-templomban lépett fel, közel ezer ember előtt. Már a koncert 

kezdete előtt fél órával megtelt a Szentháromság-templom. Sokan most találkoztak először a 

Liszt Ferenc-díjas művésszel, míg voltak olyanok is, akiknek már volt szerencséje hallani a 

hegedűművész játékát. Prágai Magdolna, Ada: „Egy olyan meghitt estét adott nekünk, hogy 

sokáig még azon elmélkedtünk, hogy édes Istenem micsoda zene. És úgy elfogott az az áradat 

és úgy elvitt, most ettől az estétől is ezt szeretném kapni.” 
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„A tömb- és a szórványmagyarság szorosan összefügg” 
2023. december 3. – PannonRTV 

A tömb- és a szórványmagyarság szorosan összekapcsolódik - hangzott el a Vajdasági Magyar 

Szövetség regionális lakossági fórumán Zomborban. A zombori megyeházán tartott a Vajdasági 

Magyar Szövetség regionális lakossági fórumot. A VMSZ térségbeli köztársasági és tartományi 

képviselőjelöltjei mutatkoztak be. Felszólalt Kovács Elvira köztársasági képviselőjelölt is. Dr. 

Úri Emese zombori köztársasági jelölt kiemelte, hogy mint kisebbségi politikusok 

tulajdonképpen a közösségért és a többségéért is harcolnak, mert minden, ami egy kisebbségi 

közösség javát jelenti, az a többség számára is jó.   Dr. Úri Emese, köztársasági képviselőjelölt, 

VMSZ: „Mi, akik szórványban élünk, számunkra nagyon fontos, hogy megmaradjunk, hogy 

erősítsük az öntudatunkat, hogy erősítsük azt, hogy bárki, aki itt marad, aki itt találja meg a 

boldogulását, legyen az egyetemet végzett ember vagy mesterember, a munkásságával ki tudja 

és ki kell, hogy érdemelje a közösség elismerését, mert pontosan, szorgalmasan dolgozik, mert 

kitartó, mert odaadó a munkájában, és ha a VMSZ, mint egy érdekszövetség, tehát egy olyan 

érdekképviselet, amely a kis embereknek a mindenféle baját el tudja intézni, akkor ezzel olyan 

erősséget, egy olyan egységet tudunk biztosítani az itt maradottak számára, hogy ez a 

megmaradt magyarságnak valamilyen módon a jövőjét jelentheti.” 

 

Petőfi Sándor születésének 200. évfordulóját ünnepelték a szerémségi magyarok 
2023. december 3. – PannonRTV 

Az ünnepséget Maradékon a Petőfi Sándor Művelődési Otthonban szervezték meg vasárnap 

este. Petőfi Sándor születésének bicentenáriumát a szerémségi magyarok is megünnepelték. A 

maroknyi maradéki magyar közösségnek létfontosságú a magyar kultúra jelentős 

eseményeinek megünneplése, annál is inkább, mert egyesületük Petőfi nevét viseli. Az ünnepi 

műsorban a helyiek mellett a mitrovicai és a satrincai vendégek is bemutatkoztak. Józsa 

Mónika, szervező, Petőfi Sándor Művelődési Egyesület, Maradék: „Számunkra nagyon fontos 

ez a megemlékezés, mivel művelődési egyesületünk Petőfi Sándor nevét viseli, ezért fontosnak 

tartottuk, mivel idén egy kerek évfordulót ünnepelünk, 200 évet, hogy emlékezzünk rá. 

 

Temerini sikertörténetek a Prosperitatival 
2023. november 26. – PannonRTV 

Két nyertes pályázóval találkozott Temerinben Juhász Bálint, a Prosperitati ügyvezetője, majd 

részt vett a helyi Iparosok és Vállalkozók Magyar Egyesületének 135 éves fennállása alkalmából 

szervezett ünnepségen. A temerini Dujmovics-nyomda vezetője két ízben pályázott az 

alapítványnál, 2016-ban egy profi weboldal indítására, 2019-ben pedig egy tekercses 

címkelakkozó beszerzésére nyert támogatást. Dujmovics Krisztián, nyomdaipari vállalkozó: 

„Ez ugyan egy nyomdai vállalkozás és nyomda vagyunk, de nem a klasszikusan vett értelemben, 

hanem inkább, illetve kizárólag címkenyomtatással foglalkozunk, ipari mennyiségben és ipari 

felhasználásra.” A 2011-ben indult Csoma Autószerviz tulajdonosa két dolgozó számára biztosít 

munkát. A tulajdonos négy évvel ezelőtt eszközbeszerzésre pályázott és kapott támogatást. A 
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felszerelés lehetővé teszi, hogy tovább fejlesszék a vállalkozást, és magas színvonalú 

szolgáltatást nyújthassanak ügyfeleiknek. 

 

Regionális lakossági fórumot szervezett a VMSZ Adán 
2023. december 2. – PannonRTV 

Magyarkanizsa, Zenta és Ada köztársasági és tartományi képviselőjelöltjei is bemutatkoztak a 

péntek délután megrendezett eseményen. Dr. Pásztor Bálint, a VMSZ megbízott elnöke és 

Juhász Bálint, a VMSZ tartományi listavezetője is felszólalt és szavazásra buzdította a 

jelenlévőket. Péntek délután az adai Park Hotelben mutatkoztak be az azok a köztársasági és 

tartományi képviselőjelöltek, akik a Tisza-mentét képviselik majd, és a VMSZ színeiben 

indulnak a december 17-ei választásokon. Zenta vonatkozásában az oktatás területén 

szeretnének majd jelentős fejlesztéseket eszközölni. Burány Hajnalka, tartományi 

képviselőjelölt, Vajdasági Magyar Szövetség: „Zenta vonatkozásában nagyon fontos az zentai 

Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium és Kollégium férőhelyeinek megnövelése, amire a tervek 

már megvannak, a folyamat már elindult, a telek vásárlás már megtörtént, és izgatottan várjuk, 

hogy beinduljanak a munkálatok.” 

 

A szórványba is eljutnak a gyermek- és az ifjúsági lapok 
2023. december 1. – PannonRTV 

A Mézeskalács és a Jó Pajtás népszerűsítésére szerveztek körutat Vajdaság több településén a 

magyar óvodások és általános iskolások részére. A lapok szerkesztői a Maradéki Bárka 

Református Óvodát, illetve a Branko Radičević Általános Iskola magyar diákjait is 

meglátogatták. A Jó Pajtás 1947. január elsején jelent meg először "Pionírújság" néven. A 

Mézeskalács valamivel később, 1953 májusától kezdve, mint melléklet jelent meg, majd 1954-

től önálló lapként folytatta, és máig a gyermekek egyik nagy kedvence. A Mézeskalács évente 

10 alkalommal, míg a Jó Pajtás hetilapként jelenik meg. A Maradéki Branko Radičević 

Általános Iskola magyar diákjai nagy örömmel fogadták a Mézeskalács és Jó Pajtás 

szerkesztőit, akik játékos módon hívták fel a gyermekek figyelmét a lapok varázslatos 

tartalmaira. 

 

Újhelyi Ákos: Az érdekérvényesítés egyik alapja a nagy képviselőházi frakció 
2023. december 2. – Magyarszo.rs 

A Vajdasági Magyar Szövetség önállóan és teljes jelöltlistával vesz részt a december 17-ére kiírt 

előrehozott köztársasági parlamenti választáson. A 250 jelölt között vannak olyanok, akik már 

korábban is a párt színeiben töltöttek be tisztséget a köztársasági törvényhozó hatalomban, 

vagy végrehajtó hatalomban, ám új nevekkel is találkozhatunk. Sorozatunkban a VMSZ a 6-os 

sorszámmal kihirdetett, Vajdasági Magyar Szövetség – Elnökünkért, Közösségünkért, a 

Jövőért! elnevezésű köztársasági választási listájának első tíz jelöltjét mutatjuk be, illetve 
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kérdezzük őket terveikről, vagy adott esetben eddigi eredményeikről.

                 
Megtiltották Petro Porosenko kilépését Ukrajnából 
2023. december 1. – Kiszo.net 

Petro Porosenko, Ukrajna ötödik elnöke, az Európai Szolidaritás párt vezetője nem tudta 

elhagyni Ukrajnát. A politikust a Legfelső Tanács elnöke által aláírt üzleti útról szóló 

dokumentum ellenére sem engedték át a határon. „Távol áll tőlem, hogy azt gondoljam, hogy 

a határőrök saját kezdeményezésükre léptek fel ellenem. Mindenki előtt világos, ki törölte a 

parlament elnöke által aláírt dokumentumot” – panaszkodta a Telegram csatornájára kitett 

videóban. A volt elnök szerint több tucat találkozót tervezett Lengyelországban és az USA-ban. 

A lengyelekkel a határblokád feloldásáról készült tárgyalni. Az amerikaiakkal – a katonai 

segélyek finanszírozásának biztosításáról, ami nélkül, nem győzheti le Ukrajna Oroszországot. 

„Ezért ami ma a határon történt, az ukránellenes szabotázs. Ez nemcsak az egész csapatom 

diplomáciai munkáját akadályozza. Ez sajnos csapás Ukrajna védelmi képességére is” – 

állította. 

 

Magyarország 100 lélegeztetőgépet adott át az ukrajnai kórházaknak 
2023. december 3. – Kiszo.net 

Magyarország több mint 3 millió euró értékben 100 lélegeztetőgépet adott át ukrajnai kórházak 

számára. Erről az Egészségügyi Minisztérium ír a honlapján. 100 lélegeztetőgépet szállítottak 

Ukrajnába, amelyeket elosztanak az egészségügyi intézmények között az intenzív osztályok 

megerősítése érdekében. A lélegeztetőgépek humanitárius segélyként érkeztek 

Magyarországról. A lélegeztetőgépeket a Magyar Ökumenikus Szolgálat képviselőinek 

koordinálásával adták át. Az erről szóló megfelelő együttműködési megállapodást október 

végén írták alá. A szolgálat több mint 25 éve nyújt segítséget az ukrajnai belső menekülteknek 

és a határ túloldalán is az otthonukat elhagyó ukrajnaiaknak. A lélegeztetőgépek ukrán 

kórházakba való áthelyezésének kezdeményezője Julija Hrisina, a Magyarországgal fenntartott 

parlamentközi kapcsolatokért felelős képviselőcsoport tagja volt. 

 

Ukrajnai kisebbségi jogok: elmozdulás a holtpontról? 
2023. december 3. – Kárpátalja.ma, Karpat.in.ua, KISZo.net 

Az Európa Tanács javaslatai alapján Ukrajna módosítani kívánja a nemzeti kisebbségeket 

érintő korábbi jogszűkítő törvényeit. A kijevi kormány által kidolgozott tervezetet megküldték 

véleményezésre a kárpátaljai magyar érdekvédelmi szervezeteknek is, a Miniszteri Kabinet 

pedig szakmai fórumot rendezett a kérdésben. Kijevben elkészült egy kerettörvényi módosító 

javaslat, ami alapján hozzányúlnának egy sor dokumentumhoz, köztük a 2017-es oktatási 

jogszabályhoz, a 2019-ben jóváhagyott nyelvtörvényhez és a nemzeti közösségek jogait 

szabályozó, 2022 decemberében megszavazott csomaghoz. A felsorolt törvények kivétel nélkül 

visszalépést jelentettek a korábbi gyakorlathoz képest. Ezeket több ízben is kritizálta a Velencei 
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Bizottság, valamint a kárpátaljai magyarságszervezetek is számtalan változtatási javaslattal 

éltek, de ha voltak is korábban módosítások, érdemben semmi sem változott, a kisebbségi 

szervezetek észrevételeit mostanáig lesöpörték az asztalról, a társadalmi viták pedig inkább 

csak látszatjelleget hordoztak. 

 

Beiktatták a Munkácsi Római Katolikus Egyházmegye főpásztorát 
2023. december 3. – Karpat.in.ua 

Rendkívüli ünnepre hívták a híveket a Munkácsi Szent Márton Székesegyház harangjai, 

ugyanis december másodikán került sor Lucsok Miklós Péternek, a Munkácsi Római Katolikus 

Egyházmegye korábbi segédpüspökének, majd Majnek Antal nyugalmazását követően, 

apostoli kormányzójának, megyéspüspöki beiktatására. Az egyházmegye papjain és hívein 

kívül az ünnepi eseményen részt vettek a történelmi egyházak kárpátaljai, belső ukrajnai és 

magyarországi képviselői, valamint több önkormányzati tisztviselő és diplomata is. A beiktatás 

elején Visvaldas Kulbokas, kijevi apostoli nuncius köszöntötte az új megyéspüspököt, majd 

bemutatták és felolvasták a Ferenc pápa által október hetedikén kiadott bullát, melyben az 

Egyház a Munkácsi Római Katolikus Egyházmegye vezetésével bízta meg Lucsok Miklós 

püspököt. A pápai kinevező okirat nyilvános ismertetése után a megyéspüspöki tisztség 

átvételének szertartása következett. 

 

Választmányi ülést tartott a KMKSZ 
2023. december 3. – Kárpátalja.ma 

Egy perces néma csenddel emlékeztek a KMKSZ soron következő választmányi ülésének 

résztvevői a szövetség nemrég elhunyt alelnökéről, Barta Józsefről, a KMKSZ megyei tanácsi 

frakciójának vezetőjéről. A róla készült kisfilm bemutatását követően online elnöki 

beszámolójában Brenzovics László úgy fogalmazott: Barta József halála nagy űrt hagyott maga 

után a szövetségben, de a KMKSZ-nek folytatnia kell a kárpátaljai magyarság érdekvédelmével 

kapcsolatos munkáját, amelynek többek között Barta József tevékenységének köszönhetően 

körvonalazódnak az eredményei. Bocskor Andrea Európai Parlamenti képviselő beszédében 

rámutatott: a KMKSZ és a KMPSZ vezetőivel számos fórumon jelezték a 2017-óta kezdődött, 

kisebbségekre vonatkozó ukrajnai jogszűkítéseket. Orosz Ildikó, a KMPSZ elnöke 

hozzászólásában azokról a kárpátaljai magyar oktatást érintő módosítási javaslatokról beszélt, 

amelyet a szövetség az Ukrán Oktatási Minisztériumnak küldött meg. Gulácsy Géza általános 

alelnök az anyaországi támogatások koordinálását lebonyolító KMKSZ Jótékonysági 

Alapítvány tevékenységét összegezve elmondta: az alapítvány az idén több mint 32 ezer 

pályázatot fogadott be. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. december 1. – Kossuth Rádió 

 

December 1. a legnagyobb román állami ünnep – Románia számára „a nagy egyesülés napja”. 

Ezt 1990-ben nyilvánították nemzeti ünneppé. 105 évvel ezelőtt ugyanis ezen a napon tartották 

Gyulafehérváron a románok nemzeti gyűlését, amely Erdély Romániával való egyesülését 

mondta ki, ezt a törekvést pedig az első világháborúban győztes nagyhatalmak támogatták. A 

magyaroknak tett gyulafehérvári ígéretek azonban azóta sem valósultak meg, a kettős mérce, a 

hátrányos megkülönböztetés pedig napjainkban is általános jelenség. Lehet-e az erdélyi 

magyarok számára is ünnep ez a nap? – erről beszélt Bodó Barna politológus, közíró. 

 

Hálaadó istentisztelettel avatták fel Kolozsváron a Magyar Unitárius Egyház bölcsődéjét, amely 

2010 szeptemberében nyitotta meg kapuit. Hosszú idő után, most sikerült befejezni az épület 

felújítását, így már nem csak a bent zajló nevelő, oktató munka kiemelt minőségű, hanem az 

épület, a berendezés és a felszerelés is korszerű.  

 

„Csak tiszta forrásból.” Huszonöt éves a csíkszéki népdalvetélkedő.  A csíkszeredai Tiszta 

Forrás- és az Eszterlánc Alapítvány kétfordulós vetélkedőjén – idén, több mint 200 gyermek 

vett részt. A döntőt múlt hétvégén a csíkszeredai Márton Áron Gimnáziumban tartották, a zsűri 

a legszebben éneklő diákokat korcsoportonként díjazta.  

 

Gömörben híres fazekas falvak vannak, fazekas hagyományokkal, a Csallóközben és a 

Mátyusföldön azonban ez nem jellemző. Nincs is hozzá alapanyag, ezért külföldi, főleg 

Magyarországról és Németországból származó agyaggal dolgozik Alföldi István 

Dunaszerdahelyi keramikus. Őt nem a hagyomány, hanem az érdeklődés vitte a szakma felé.  

 

Korábban tanító volt, majd pszichológus, akinek kutatási területe a megtévesztés lélektana. A 

székelyudvarhelyi Dósa Zoltán, a Babes-Bolyai Tudományegyetem Pszichológia és 

Neveléstudományok Karán a Pedagógia és Alkalmazott Didaktika Intézet székelyudvarhelyi 

kihelyezett tagozat tanszékvezetője. – a közelmúltban Hargita Megye Önkormányzata és az 

Apáczai Csere János Pedagógusok Háza közös díját vehette át több Hargita megyei 

pedagógussal együtt.  

 

A közelmúltban vehette át a Délvidék Kutatásáért Emlékérmet az oromi Pósa Mária 

helytörténetkutató, amit a Délvidéki Kutató Központ Kuratóriuma ítélt meg neki. Eddig két 

önálló könyve jelent meg, több cikke folyóiratokban, illetve társzerzője is volt néhány kötetnek. 

 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Határok nélkül 
2023. december 2. – Kossuth Rádió 

 

Erdőmérnök Kanadában, út- és hídépítő Svájcban, politikai lobbista az európai fórumokon, a 

kisebbségi jogok elkötelezett védelmezője az ENSz-ben és az Európa Tanácsban. Színes és 

nagyon gazdag munkásságát, életének fontosabb állomásait Utolért az idő című könyvében 

foglalta össze Komlóssy József, aki nemcsak mérnöki pontossággal, hanem igen színes és 

olvasmányos stílusban beszéli el történeteit.  A könyv csíkszeredai bemutatóján Oláh-Gál 

Elvira járt.   

   

Várpalota egyik legszebb része a Kastélydomb, a Mandulás, ahol az Apponyi ligetben található 

a 300 éves, barokk stílusú, frissen felújított Zichy-kastély, amelyben a Trianon Múzeum várja 

látogatóit. A történelmi falak között 2001-ben jött létre a Trianon Múzeum Alapítvány, majd 

2004-ben már a múzeum is megnyitotta kapuit. Most egy nagyszabású, átfogó 

műemlékhelyreállítási programnak köszönhetően újra régi pompájában ragyog a kastély, és 

állandó kiállítással mutatja be a magyar történelemnek ezt a még mindig kevéssé ismert 

időszakát, a békediktátum történetét, a Trianon Múzeum, amelynek gyűjteménye egyedülálló 

a világon.  A múzeumba lépve rögtön egy vasútállomás állomásfőnöki irodája és egy korabeli 

trafik előtt találjuk magunkat. Szinte azonnal visszamegyünk az időben a Nagy Háború 105 

évvel ezelőtti történéseihez. A 12 színből álló 21. századi, interaktív kiállítást jó lenne, ha 

mindenki megnézhetné! 

 

Kárpát-medence 
2023. december 3 – M1 

 

VIII. Kárpátalja nap Brüsszelben 

 

Szinte már hagyomány, hogy a brüsszeli Liszt intézetben minden év novemberében megtartják 

a Kárpátalja napot, mely idén sem maradhatott el. A rendezvényen Bocskor Andrea, kárpátaljai 

származású európai parlamenti képviselő elmondta: céljuk, hogy felhívják a figyelmet a 

kárpátaljai magyar közösség helyzetére, a háború árnyékában megélt nehéz mindennapokra, 

valamint bemutassanak egy szeletet a helyi magyar művészetekből. A képviselő hozzátette: 

fontos, hogy a kárpátaljai magyarok jogairól ne feledkezzen meg az Európai Unió. 

 

Szent Erzsébet ünnepe Gyimesfelsőlokon 

 

Szent Erzsébet ünnepével az idei első hó is megérkezett a Gyimesek völgyébe. Felsőlokon, a 

Szent Erzsébet Római Katolikus Teológiai Líceum diákjai saját készítésű, karácsonyra hangoló 

tárgyakkal fogadták a vendégeket, akik több száz kilométert tettek meg azért, hogy részt 

vegyenek az iskola kápolnájának búcsúján.  Szent Erzsébet ünnepén, immáron több évtizede, 

Gyimesfelsőlok testvértelepüléseként vesz részt Tiszakécske és Pilisszántó küldöttsége. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/
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Ugyancsak több évtizedes barátság köti ide a budapesti Márvány kör baráti társaságot. Ők is 

elmaradhatatlan vendégei az ünnepnek, amelyen a harminc évvel ezelőtt megálmodott 

iskoláért is hálát adnak. 

 

A délvidéki dupák evelein és a siker képlete konferenia 

 

A természet nemcsak érzelmileg teszi jobbá a közérzetet, hanem hozzájárul a fizikai jólléthez is 

- vallja a délvidéki Dupák Evelin, aki sétálni indul a szabadkai Kiserdőbe, hogy a körülötte lévő 

harmóniát felismerve találja meg belső békéjét. A fiatal lány magyarországi tanulmányai 

befejeztével hazaköltözött. Először nem sok reményt fűzött hozzá, hogy szülőföldjén is 

érvényesülhet, mint táplálkozástudományi szakember, vállalkozása azonban gyors fejlődésnek 

indult. Az elmúlt években több páciense is volt, és rendelőjének kapuja azóta is nyitva áll azok 

előtt, akik egészségükért és jólétükért tenni akarnak. 

 

Tölgyesi Béla Orbán Balázs-díjas rézműves mester 

 

A gyergyószentmiklósi Tölgyesi Béla a város zajától pár kilométerre él családjával, ahol a 

fenyvesek ölelésében kisebb gazdaságot is vezet. A rézműves mester nemrég Orbán Balázs-díjat 

kapott. A legnagyobb székelyről elnevezett kitüntetést idén olyan személyeknek ítélték oda, 

akik a hagyományos népi kultúra megőrzésében, a népi mesterségek megmentésében és 

továbbadásában végeznek kimagasló munkát, tevékenységükkel példát mutatnak a következő 

nemzedéknek. 


